
0 POTRZEBACH MA TEMA TYKI W POLS CE. 

Poniewai sprawa potrzeb matematyki w Polsee byla jui w pierw
szym tornie niniejszego wydawnictwa przedmiotem gl~bokich rozwazaii 
pp. Zaremby i Janiszewskiego, rozwazaii, z kt6rych wi~kszosci'l gor&
co si~ solidaryzuj~, - przeto ograniczam si~ do podania niewielu tyl
ko uwag. Mamy tu cztery zagadnienia; poswi~c~ im kolejno sl6w 
kilka: l) organizacja pomocy naukowych, 2) gospodarka wydawnicza, 
3) gospodarka stypendjalna, 4) organizacja wlasciwej pracy naukowej. 

1) OROANIZACJA POMOCY NAUKOWYCH. 

Materjalne pomoce naukowe w zakresie matematyki ograniczaj'l 
si~ do bibljotek i zbior6w modeli. Ostatnie maj'l znaczenie podrz~dne 
(zresztq Uniwersytet warszawski posiada zbi6r dosc bogaty, jak jest 
w Krakowie i we Lwowie - nie wiem), natomiast sprawa odpowied
niego uposatenia i zorganizowania bibljotek jest niezmierf}ie waina 
i palctca. Obecny stan rzeczy, w Warszawie przynajmniej, jest bar
dzo niezadowalajqcy. Braki w bibljotece Uniwersytetu warszawskiego, 
zar6wno w dziale podr~cznik6w i monografji, jak i w _najwazniejszym 
moze dziale czasopism (wszystkie prawie roczniki sq zdekompletowa
ne!), sa, tego rodzaju, ie groza, wprost zahamowaniem dzialalnosci 
naukowej, jesli nie b~d~:t w jak najkr6tszym czasie wypelnione. Wy. 
daje mi si~ przytem, ie, tarn zwlaszcza, gdzie si~ tworzy nowy osro-
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dek naukowy, naleiy klasc nacisk nietyle na bibljoteki powszechne 
t. zn. obejmuj~ce caloksztaH pismiennictwa), ile na bibljoteki specjal
ne, a wi~c seminaryjne - dla student6w i bibljoteki do badan-dla 
pracownik6w naukowych. Bibljoteka taka istnieje w Djursholmie 
(w Szwecji z fundacji Mittag-Lefflera), w Warszawie mamy powazny 
jej zacz~tek w postaci gabinetu matematycznego w Warszawskiem To
warzystwie Naukoweh1. Jest rzecz~ dla rozwoju matematyki polskiej 
nieslychanie wazn~, aby zacz~tek ten m6gl si~ odpowiednio rozwin~c; 
wymaga to srodk6w dosc znacznych, gdyi bibljoteka badawcza po
winna zawierac wszystkie, o ile moznosci, czasopisma matematyczne, 
wydawnictwa zbiorowe i monografje. Co do organizacji wewn~trznej 

bibljotek seminaryjnych i badawczych, sqdz~, ze nalezaloby si~ wzo
owac na czytelni matematycznej (Mathematisches Lesezimmer) w Ge-; 
yndze. Niezwykla dogodnosc poslugiwania si~ ostatnict wynika z na
st~pujqcych trzech powod6w: 1) jest ona otwarta przez caly dzien (od 
8 r. - 8 w.), 2) jest bibljotekct podr~cznct - nie wypozycza ksictiek 
nazewn<ttrz, wskutek czego cala literatura jest zawsze na miejscu, 
3) ksi<tiki bierze si~ samemu z p6lek, na kt6rych SC\ rozstawione, bez 
zadnych formalnosci, dzi~ki temu mozna w ~ilka minut zgromadzic 
sobie calq Iiteratur~, kt6rej si~ w danej chwili potrzebuje. 

Raz jeszcze podkreslam donioslosc sprawy bibljotek dla rozwoju 
matematyki w Polsce. Nasza tw6rczosc naukowa w zakresie matema
tyki wtedy tylko p6jdzie normalnym torem i b~dzie mogla urzeczywistnic 
te nadzieje, kt6re, jak SC\_dz~, rokuje, jeieli pozostawac b~dzie w jak 
najscislejszej stycznosci z tw6rczosci<t naukowa, Zachodu i jezeli nieu
stannie zapladniana b~dzie przez pomysly, wytwarzane w wielkich 
"kuzniach" matematyki. 

2) GOSPODAR.KA WYDA WNICZA. 

Najwazniejsze SC\ tu znowu czasopisma. Przytem, na pierwszym 
planie postawilbym urzeczywistnienie projektu, podanego przez p. Ja
niszewskiego jui w r. 1912, i polegajctcego na wydawaniu w Polsee 
czasopisma mi~dzynarodowego, poswi~conego wylqcznie jednej gal~zi 

nauk matematycznych. W chwili, gdy to pisz~, projekt powyiszy jest 
bliski urzcczywistnienia, wybrana, gal~zict specjalna, jest teorja mnogo-

- 2. -



S. MAZURKIEWICt. 

sei, l~:tcznie z aksjomatyk~:t, logistyk~:t i zastosowaniami; kilkanascie r~
kopis6w jui 'czeka, pozostaj~:t do zalatwienia jedynie trudnosci mater
jalne. Na dalszym planie (obok wspomnianego czasopisma oraz ist
niej~:~cych juz "Prac matematyczno-fizycznych" i "Wiadomosci mate
matycznych", kt6re dobrzeby bylo zastqpic przez dwa wydawnictwa
jedno czysto matematyczne, drugie czysto fizyczne) stawiam wydawa
nie mi~dzynarodowego "Biuletynu" matematycznego, kt6ry zawieralby 
streszczenia rozpraw drukowanych po polsku. Byloby nawet poiqda
ne, aby, korzystajqc z pomyslnych w chwili obecnej warunk6w, poda
wac w Biuletynie powyzszym streszczenia prac nietylko polskich, lecz 
r6wniei pisanych i w innych j~zykach slowianskich. W ten spos6b 
nauka polska obj~laby na polu matetnatyki rol~ posrednika mi~dzy 

Zachodem i Slowiaiiszczyzn(\. Nie powinnismy pozwolic, aby nas 
pod tym wzgl~dem wyprzedzila Rosja. Wreszcie naleialoby wydawac 
czasopismo poswi~cone dydaktyce matematyki; mysl t~ pr6bowaly 
urzeczywistnic "Wektor" i "Nauczanie matematyki i fizyki", obecnie, 
dzi~ki zniesieniu kordon6w, moznaby if\ wprowadzic w zycie bardziej 
konsekwentnie i na szerSZC\ skal~. Na siedlisko redakcji najlepiej 
moie, nadawalby si~ · Lw6w. Nalezaloby r6wniei dqiyc do usta
lenia zasady odpowiedzialnosci redakcji za poprawnosc naukowq roz
praw drukowanych. 

Przechodz~ z kolei do wydawnictw ksiqikowych. 'ru nasuwa si~ 
przedewszystkiem potrzeba wydawania cyklu monografji, na wzör 
"Collection de Monographies" Borela. Byloby to szerokie pole do 
pracy dla naszych mlodych matematyk6w. Co do podr~cznik6w, to 
z uwagi na trudnosci natury dydaktycznej, opracowywanie ich powin
no byc powierzane silom starszym i wytrawniejszym. Przeklady pod
r~cznik6w winny byc uskuteczniane tylko w niewielkim zakresie, jezeli 
idzie o rzeczy, mog<tce liczyc na wielki zbyt, tak np. uwazam za 
przedsi~wzi~cie niezmiernie po.iyteczne przeklad "Cours d' Analyse" 
Goursat'a, lub "Statyki" Routh'a. Nowe wydania starszych polskich 
podr~cznik6w uwa.iam, zgodnie z opinjq prof. Zaremby, za zupelnie 
zb~dne. Wreszcie wydawanie klasyk6w matematyki, jest w mojem 
przekonaniu zbytkiem, w por6wnaniu z innemi, pilniejszemi potrze
bami naukowemi, i powinno byc odlozone przynajmniej na lat kilka. 

Przy sposobnosci poruszam spraw~ podr~cznik6w matematyki 
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dla r6znych kategorji nie matematyk6w, a wi~c dla fi!ozof6w, przyrod
nik6w, handlowc6w, wychowanc6w szk6l wojskowych i t. d. Sa,dz~, 

ze w celu zalatwienia tej sprawy, naleialoby przedewszystkiem utwo
rzyc dla kazdej wchodza,cej w gr~ specjalnosci komisj~, zloiona, z ma
tematyk6w, oraz przedstawicieli odpowiedniej specjalnosci; komisja 
taka zaj~laby si~, rzecz pro ~;ta, nie pisaniem podr~cznik6w, ale usta
leniem, jaki poziom og61nej kultury matematycznej i jaki zas6b fak
tycznych wiadomosci z zakresu matematyki jest poia,dany dla pra
cownik6w w pewnej dziedzinie nauki. Dopiero na zasadzie dezyde
rat6w, wypracowanych przez komisje, musieliby matematycy przysta,pic 
do napisania odpowiednich podr~cznik6w. Wydaje mi si~, ze nale
zaloby prz:ytem przestrzegac zasady specjalizacji: dla kaidej dosc wy
raznie wyodr~bnionej grupy czytelnik6w winien byc przygotowany 
specjalny podr~cznik (lub specjalne wydanie podr~cznika) matematyki 
\vyiszej, kt6ry pod _ wzgl~dem ukladu, doboru wzor6w i zadaii, wska
z6wek dotycza.cych literatury, winien byc przystosowany jak najscislej 
do sposob6w myslenia i potrzeb pewnej grupy. Rzecz prosta, naleiy 
si~ wystrzegac ciasnego utylitaryzmu; matematyka dla nie matematy
k6w nie powinna byc zbiorem wiadomostek bezposrednio daja,cych 
si~ uiytkowac, lecz opierac si~ winna na dostatecznie szerokiej i po· 
gl~bionej podstawie teoretycznej. 

Sa,dz~, ze inicjatyw~ w tej sprawie moglaby podj11c Kasa im. 
Mianowskiego. 

3) GOSPODARKA STYPENDJALNA. 

W tej sprawie podzielam najzupelniej pogla.dy prof. Janiszew
skiego i odsylam czytelnika do jego artykulu. Nadmienilbym tylko, 
ie wyb6r jednostek o tw6rczem uzdolnieniu matematycznem, moie 
byc uskuteczniony dopiero dosc p6zno (najwczesniej w 3-im, 4-ym 
roku studj6w uniwersyteckich). Wczesne przebtyski takiego uzdolnie
·nia moga, byc nieraz zawodne, z drugiej zn6w strony, moga, zdolnosci 
mat~matyczne wykrystalizowac si~ dosc p6ino; graja, tu roh~ przer6zne 
wzgl~dy: materjalne, rasowe i t. p. Dlatego tei sa,dz~, ie gospodarka 
stypendjalna w szkole sredniej i w uniwersytecie winna si~ kierowac 
przedewszystkiem wzgl~dami filantropij nemi. 

- 4 -



S. MAZURKIEWICZ. 

W charakterze srodk6w opieki nad mlodemi silami naukowemi 
wymienilbym nash:pujqce: 

1) zwi~kszenie liczby asystentur i plac asystenckich; 
2) utworzenie szeregu stypendj6w dla przyszlych specjalist6w 

naukowych (na wz6r stypendjum Kretkowskiego); kaidy uniwersytet 
winien miec fundusz dyspozycyjny, z kt6rego stypendja te bylyby 
pokrywane; 

3) oplacanie wyklad6w docent6w prywatnych, r6wniei z fundu
szu dyspozycyjnego uniwersytet6w, 

4) utworzenie kilku nagr6d "zach~ty" 1) 

5) wprowadzenie honorarj6w autorskich za rozprawy w czaso
pismach. 

M6wiq tu o funduszu dyspozycyjnym Uniwersytet6w; tymczasem, 
jak dot'ld, niema nie podobnego. Jednem ze ir6det, z kt6rych m6gl
by fundusz taki powstac, jest czesne, kt6re- w mojem przekonaniu
zostac powinno z tem wszakie koniecznem zastrzeieniem, aby zwal
nianie od czesnego bylo prawidlem, oplacanie zas wyjqtkiem. 

4) ORGANIZACJA PRACY NAUKOWEJ. 

I w tej mierze odsylam do artykulu prof. Janiszewskiego. Pod
ni6slbym tylko jednq spraw~, mianowicie koniecznosc decentralizacji, 
tworzenie dla kazdej nauki co najmniej dwu r6inych osrodk6w na 
wi~kszq skal~. Obecnie mamy np. w Warszawie tworzqcy si~ osro
dek badan z zakresu teorji mnogosci i jej zastosowan. Sqdz~, ie 
w Krakowie dalby si~ utworzyc osrodek badan geometrycznych. Za 
jeden ze sposob6w, ulatwiajqcych tworzenie osrodk6w, uwazalbym 
wymian~ profesot6w i docent6w mi~dzy wyzszemi uczelniami. 

1) Por. J. Z a w i d z k i, Nauka Polska, t. I, str. 119. 
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